
 

 

ACTA CONSELL MUNICIPAL PERSONES GRANS MANRESA 

24/11/2023 

LLOC: Auditori del Conservatori de música. 

Horari: de 9 a 11h 

ASSISTENTS: 

Mariona Homs Alsina Presidenta del Consell Municipal de les Persones Grans. 

Regidora de Presidència, Drets Socials i Persones Grans de l’Ajuntament de Manresa. 

Joan Jorge Sánchez Grup municipal PSC-CP 

Joan Castarlenas Palomar Grup municipal de Junts 

Roser Alegre Fontanet Grup municipal Fem Manresa 

Maria dels Àngels Curtichs Grup municipal Nacionalista 

Immaculada Cervilla Grup municipal de VOX 

Victor Prat Grup Comuns. 

Jaume Casanovas del Col·legi de metges. 

Anna Budia Creu Roja 

Laura Cabra Isanta Creu Roja 

Anna Maria pradera AFABBS 

Edurne  Serra AFABBS 

Montse Sucarrats Espai de Suport Mémora 

Maria Carrera Espai Social Catalunya La Pedrera 

Mercè Soldevila UGT Unió Intercomarcal Bages-Berguedà. 

Víctor Feliu Federació de pensionistes i jubilats de CC.OO 

Anselm Perramon Coordinadora de jubilats i pensionistes de Manresa. 

Montse Roldan FATEC 



Rosa Roura -  Casal de persones grans de la Font 

Juliana Casero Casal de persones grans la Balconada 

Leandre Lladó Vida Creixent 

Carme Carrió AV Escodines 

Jaume Puig AV Poblenou 

Marina Hosta AV SAFA i Persones Grans 

Faustí Fíguls La Nostra Llar – AV Valldaura (Nostra Llar) 

Cloti Morales del Consell de la Dona (Comissió Grans Dones). 

Yesmine Regués Residencia de la sagrada Família. 

Dolors fitó Sant Andreu Salut 

Antonio Negro com a ciutadà. 

Conxita Almarxa  com a Ciutadana 

Laura Perostes Cano Secretària del Consell Municipal de les Persones Grans. Tècnica 

de Persones Grans de l’Ajuntament de Manresa. 

S’EXCUSEN: 

Albert Carrascosa Grup municipal Impulsem. 

Alícia Fernández  del Col·legi de treball social. 

David Salas de la Comunitat de Sant Egidio. 

Sussi Garcia Soldevila com a ciutadana. 

 

ORDRE DEL DIA:  

1.- Benvinguda i presentació dels membres. 

2.- Revisió de les comissions de treball. 

3.- Elecció dels membres que representaran el Consell al Consell de les Persones Grans 

del Bages i en altres Consells Municipals. 

4.- Plantejament del Pla Local de les Persones Grans de Manresa. 

5.- Precs i preguntes. 



1.- BENVINGUDA I PRESENTACIÓ 

La Presidenta del Consell, Mariona Homs Alsina dóna la benvinguda a tots i totes les 

assistents i es fa una roda de presentacions de tots els membres, dient nom i entitat a 

la qual representa. 

La presidenta, Mariona Homs comenta que el Consell vol que sigui un espai de 

participació real, on es portaran propostes i s’intentarà arribar a consensos. “L’espai de 

trobada d’avui, és la primera cosa que us poso a debat. Us sembla bé que fem les 

sessions al conservatori?” 

Carme Carrió proposa fer el lloc de trobada rotatori per conèixer millor altres espais de 

la ciutat però opina que si per operativitat es creu millor aquí, no hi té inconvenient. 

Afegeix que els espais no tenen perquè ser exclusius de persones grans. 

Marina Hosta no creu adequat el Conservatori, però li sembla bé que el lloc de reunió 

sigui  rotatori. Es consensua aquesta proposta i s’acorda que si és possible per horaris 

de l’espai, la propera reunió serà al Joan Amades.  

També es posa debat el nom del Consell i la presidenta Mariona Homs, proposa 

anomenar-se de Consell Municipal de Persones Grans, en consonància amb el nom de 

la regidoria. A totes les persones assistents els hi sembla bé i la Carme Carrió comenta 

que “persones” en comptes de “gent” dignifica al col·lectiu. 

S’acorda que : La Montse Roldan i la Mercè Soldevila seran les encarregades de llegir-

se l’acta anterior per la següent reunió del Consell. 

S’aprova l’acta anterior i la presidenta, Mariona Homs proposa modificar l’ordre amb 

que es tractaran els punts de l’ordre del dia: les comissions de treball i els 

representants (punts 2 i 3) es tractaran després de la revisió de l’estructura del Pla 

(punt 4). Tots els integrants hi estan d’acord. 

La presidenta Mariona Homs,  explica que el Consell de les Persones Grans del Bages 

és  l’òrgan on es debaten les polítiques de persones grans del Bages. Hi ha una molt 

gran representació de Manresa, i en canvi no estem integrats en el pla del Bages, que 

com ens van explicar a la sessió plenària hi ha integrades les següents accions més 

rellevants: La Guia local per fer front als maltractaments i El SEAV (SERVEI 

ESPECIALITZAT D’ATENCIÓ A LA VELLESA) que fem conjuntament, La campanya 

Tractam bé, sense incloure Manresa i el seguiment del pla d’envelliment km0. Amb el 

Consell Comarcal també compartim la lluita per la inclusió financera i altres bretxes. 

Insta als assistents a postular-se al final de la sessió com a representants del Consell 

Municipal al Consell de Persones Grans del Bages. 

 



2.- PLANTEJAMENT DEL PLA LOCAL DE LES PERSONES GRANS DE MANRESA 

La presidenta, Mariona Homs explica que s’ha fet un recull de tot allò que s’ha anat 

fent fins ara a mode d’antecedents per poder plantejar les noves polítiques de 

Persones Grans de la ciutat:  

- Manresa, ciutat amiga de les Persones Grans. 

- Els serveis socials més a prop. 

- Pla estratègic d’envelliment i dependència. 

- El document de diagnosi de les persones grans. 

- Situació de les Dones Grans de Manresa. 

- Estudi nous models d’habitatge per a persones grans. 

Enllaç als documents: https://www.manresa.cat/web/menu/15454-documents-d-

interes 

Manresa, ciutat amiga de les persones grans va ser un projecte que va començar fa uns 

15 anys, el qual aleshores era molt innovador. Es parlava d’accessibilitat, mobilitat, de 

vida saludable, d’esports...de que les persones grans existíem, però de manera 

paternalista. Aquest projecte està avaluat i assolit en un 80% i us el farem arribar a la 

propera trobada del Consell perquè ens el volem mirar bé. Deixarem de tenir el 

document de Manresa, ciutats amigues de les persones grans però tot allò que 

treballava ho incorporarem al nou Pla. Ens servirà pel proper document. 

Victor Prat, comenta que Ciutats amigues és una xarxa internacional i pregunta com 

quedarà la relació amb aquesta si no fem projecte. 

S’acorda que es valorarà i que es posarà com a punt de l’odre del dia del proper 

Consell, tenint en compte que potser es pot presentar el mateix pla perquè ens 

reconeguin com a “Ciutat amiga de les Persones Grans”. 

Victor Feliu explica que amb el mandat de la regidora Mercè Rosich es va fer una 

jornada perquè els polítics preguessin compromisos amb les persones grans de 

Manresa i pregunta com es recosirà amb aquest nou plantejament. 

Joan Jorge Fa una crítica a Manresa, Ciutats amigues de les Persones Grans perquè els 

indicadors del projecte eren quantitatius i insuficients. 

La presidenta, Mariona Homs comenta que hem de posar en valor allò que s’ha estat 

fent fins avui i que per això volem que ens feu arribar tot el que tingueu. Si sou experts 

en indicadors, us animem a participar a la comissió d’avaluació. Volem transversalitzar 



les polítiques i incorporar una mateixa diagnosi a tots els plans de la ciutat per partir 

des de tots els departaments de les mateixes dades. 

Joan Jorge: Aporta que a banda de recopilar hem de procurar posar objectius molt 

clars i indicadors mesurables. 

La presidenta, Mariona Homs explica algunes dades de la diagnosi, que podeu trobar 

sencera en aquest enllaç: 

https://web.manresa.cat/media/docs/docsArticle/15509/diagnosi_sobre_envelliment

_actiu_manresa_corregit_01.12.23_1.pdf 

Algunes conclusions rellevants:  

- Com més grans ens fem, més dones queden. 

- Arriba el Babyboom a l’edat de jubilació: les persones que arriben als 65 són més i 

quan hi arriben la possibilitat d’arribar a més de 85 anys augmenta. La probabilitat de 

viure és anys és més alta. 

- En termes de soledat no desitjada, sabem que el risc augmenta quan les persones 

viuen soles. Hem de  tenir en compte que l’última enquesta de Barcelona ens diu que 

el col·lectiu que se sent més sol son les persones joves. I no podem donar per sentat 

que les persones que viuen soles s’hi sentin. 

- A Manresa les pensions són lleugerament superiors que la resta de Catalunya, però 

no significativament. Les dones tenen una pensió lleugerament inferior que els homes i 

veiem que la variable del gènere és important en molts aspectes dins el document. 

- Tenim un parc d’habitatge una mica menys accessible que la resta de Catalunya. 

- Les dones tenen pitjor percepció de salut però més esperança de vida. 

La Carme Carrió aporta que la variable climàtica i de contaminació és molt important 

per la salut i esperança de vida. 

La presidenta, Mariona Homs explica que adjuntarem la diagnosi a l’acta perquè 

l’esmeneu i que les esmenes molt significatives les portarem al plenari del Consell per 

aprovar-les o revocar-les. La resta de documents compilats com a antecedents també 

es facilitaran. Comenta que la memòria històrica de les persones grans és molt 

important. 

Explica que s’ha estat treballant amb un esquelet del pla i els seus eixos però que és 

una proposta editable: 

 



 

 

ESQUELET DEL PLA: 

EIX 1.- Participació i valor social  

LÍNIA 1: El valor social de les persones Grans 

LÍNIA 2: Dinàmiques de participació social 

LÍNIA 3: Equipaments i espais de referència 

LÍNIA 4: Espai públic 

EIX 2.- Benestar i qualitat de vida 

LÍNIA 1: Salut i benestar 

LÍNIA 2: Habitatge 

LÍNIA 3: Coneixement i formació 

LÍNIA 4: Cultura, Esport i lleure 

LÍNIA 5: Accessibilitat i mobilitat. 

EIX 3.- Equitat i inclusió de les Persones Grans:  

LÍNIA 1: Empoderament de persones grans en primera persona. 

LÍNIA 2: Lluita contra les discriminacions per raó d’origen, orientació sexual, diversitat de 

gènere o edat. 

LÍNIA 3: Lluita contra els maltractaments de les Persones Grans  

LÍNIA 4: Lluita contra l’aïllament i solitud no volguda. 

LÍNIA 5: Inclusió social de tots els perfils de persones grans 

LÍNIA 6: Lluita contra l’escletxa digital. 

EIX 4.- Transicions durant l’envelliment:  

LÍNIA 1: Acompanyament i planificació de la jubilació. 

LÍNIA 2: Acompanyament i planificació de la dependència. 

LÍNIA 3: Acompanyament i planificació del final de vida. 

EIX 5.- Comunicació, visibilització i sensibilització. 

 



 

 

Víctor Feliu: Demana que s’estableixin uns terminis clars de les accions i del projecte. 

Mariona Homs: Recalca que avui ens hem conegut les persones que formem part del 

Consell Municipal i hem revisat els antecedents amb els quals s’ha treballat fins al 

moment. Ens hem institucionalitzat com a òrgan i comencem a treballar 

conjuntament. No s’enviarà ni es tirarà endavant cap document que el Consell no hagi 

validat. Les coses es parlaran en grup i si no hi esteu d’acord tindreu el dret d’esmenar. 

Remarca que la voluntat és fer una participació el més democràtica possible.  

Víctor Prat: Proposa transformar la línia 1 proposada (El valor social de les persones 

Grans) del Pla amb un concepte més des de dins i no tan des de fora, per tal 

d’explicitar la pròpia visió sobre la temàtica i l’empoderament a les persones grans. 

S’aprova per consens canviar el nom:  

Línia 1: Empoderament de les persones grans en primera persona. 

Carme Carrió: Explica que ja hi ha persones que treballen entorn al tema de les 

discriminacions al col·lectiu a través de la Plataforma per a les pensions. I proposa que 

per qüestions d’eficàcia s’aprofiti la informació ja acumulada i no començar de zero. 

Mariona Homs: Comenta que si hi ha algú que ja ho està treballant que es recollirà, i 

que la Governança del Pla i seguiment s’hauran d’incorporar també com apartat del 

document. “Tot el que s’hagi fet a la ciutat persones grans s’incorporarà.” 

Es proposa incorporar una línia nova pels tractament de les persones grans als mitjans 

de comunicació. Queda pendent decidir en quin apartat. 

Joan Casterlanas: El pla em sembla bé, és ampli. Penso que s’hauria de remarcar que 

dins del pla hi ha temes que són urgents. Aquests temes cal treballar-los amb la 

urgència. 

Mariona Homs explica que el Pla tindrà una validesa de 4 anys i hi constaran unes 

fitxes desgranant les accions. De cada línia dues accions concretes que podreu 

proposar des de les comissions de treball. Totes les coses que siguin urgents les farem 

l’any 24.  

Carme Carrió: No volem un gueto de persones grans. Ens volem barrejar. 

Jaume Puig: Hem de fer una cosa eficaç i ser capaços d’unificar tot el que fem. Una 

cosa simple i treballar en varies comissions. Hem de tenir confiança entre nosaltres i 

ser sincers. Nosaltres treballem per la ciutat i l’Ajuntament també. Sinó ens tenim 

confiança ens estem fent guerres entre nosaltres que no porten enlloc.  



Víctor Feliu: Comenta que caldrà veure on posem el concepte d’intergeneracionalitat 

dins del Pla.  

Joan Jorge: l’estructura està bé, però ara l’hem de treballar. L’apartat de cuidadors 

potser s’ha d’afegir. Quan ho estiguem treballant, ho anirem veient. 

Antonio Negro: Hem de concretar les persones que treballaran amb els eixos. Amb 

llibertat de cada comissió i un representant per portar-ho al plenari. 

Mariona Homs diu que hi ha molt valor assegut en aquesta sala i explica que no volem 

fer un pla de 300 pàgines, que volem anar al gra.  Dues accions per línia, màxim, fet 

que seran un total d’unes 40 accions. Des de les comissions haurem d’assignar la seva 

prioritat: baixa, mitja o alta i d’urgència. Les comissions de treball aniran en base als 

eixos del Pla que són els següents: 

Comissió EIX 1-  Participació i valor social  

Comissió EIX 2.- Benestar i qualitat de vida 

Comissió EIX 3.- Equitat i inclusió de les Persones Grans:  

Comissió EIX 4.- Transicions durant l’envelliment:  

Es podrà participar com a màxim a dos eixos per persona i cada comissió haurà 

d’assignar un coordinador que serà el portaveu del que es treballi a la comissió. Les 

accions han de ser mesurables, aterrables i concretes. També heu de decidir si voleu 

que la Laura us acompanyi o no, els dies que us trobeu, el lloc i el coordinador. Us 

donarem suport en la reserva d’espai i en el que necessiteu. 

Anna Budia: Pregunta si es pot participar en mes d’una persona de l’entitat a les 

comissions.  

Carme Carrió: Proposa que millor que esperem que les comissions estiguin fetes  i 

valorem.  

Mariona Homs: Diu que ens donarem un temps curt per treballar en el pla i explica 

que de cara a l’estiu hem de tenir una cosa madura. 6-7 mesos. Les comissions ens 

reunirem un cop al mes. L’eix de la planificació i acompanyament a la jubilació, ja 

l’hem començat a treballar. La Sònia Díaz ens farà un disseny i pels volts de gener ja 

tindrà una proposta. Tot va sortir de la xerrada de l’edatisme que vau organitzar des de 

la Plataforma al Peguera. També tindrem en compte el col·lectiu Capalafí per treballar 

l’apartat de planificació i acompanyament al final de la vida. 

 

 



 

3.- REVISIÓ DE LES COMISSIONS DE TREBALL i ELS REPRESENTANTS AL CONSELL 

COMARCAL: 

Acords: 

1.- L’antiga comissió Dignificar la vellesa queda integrada dins l’eix 3. Carme Carrió 

avança que hi vol participar. 

2.- No es farà comissió per la llei de la vellesa però hi haurà dos responsables per 

reportar informació al Plenari del Consell i es tractarà com a punt fix de l’ordre del dia. 

Víctor Prat i Mercè Soldevila seran els responsables de fer-ho. 

3.- Ens sumarem al treball que es faci des del Consell Comarcal en relació a la Inclusió 

financera. La presidenta Mariona Homs es compromet a fer una carta a l’ACM i A LA 

Federació de Municipis fent les reclamacions pertinents, signada per tots els partits 

polítics i comenta que questa línia es treballarà en el Pla dins l’apartat de Bretxa digital 

i es compromet a recosir tot el que es va iniciar la legislatura passada, però recorda 

que els Ajuntaments no tenim competències i que la lluita té més sentit en l’activisme.  

Immaculada Cervilla: Explica que: és importante centrarse en las competencias del 

Ayuntamioento para llegar a soluciones. 

ALTRES: 

Mariona Homs explica que ahir es va firmar l’Agenda Compartida Manresa-Bages que 

és una aliança estratègica i de territori que surt d’un finançament de 2 Milions d’euros 

per projectes tecnològics per desenvolupar eines per millorar la qualitat de vida de les 

persones grans. El PECT BAGESS és la primera peça de l’estratègia d’Agenda 

Compartida, que vol impulsar la transformació del sector salut i social de la ciutat i la 

comarca per fer-lo més competitiu, sostenible, resilient i amb una font de prosperitat i 

d’ocupació de qualitat per al Bages. “Un gran èxit de tres anys de feina que també heu 

de sentir vostra”. 

Enllaç de la notícia del Regió7: 

https://www.regio7.cat/societat/la-pagina-de/2022/11/28/l-agenda-compartida-

bages-salut-79199261.html 

 4.- PRECS I PREGUNTES 

Jaume Casanovas explica que el que jo puc oferir es que qualsevol tema que sens 

demani des del Col·legi aportarem la persona adequada quan calgui. 

La presidenta Mariona Homs agraeix les aportacions, l’assistència i clou la sessió. 


